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وضعیت بازیگر »شب های برره« بعد از خونریزی شدید
محمد شیری در بخش مراقبت های 

ویژه بستری شد

همدلی| محمد شیری بازیگر سریال های طنز، چند 
روزی است که به دلیل مشکل خونریزی در بخش 
مراقبت های ویژه بستری است.این بازیگر تلویزون 
ســینما و تئاتر درباره وضعیت خود در بیمارستان 
توضیح داد: از روز چهارشــنبه حالم بد شــد و از 
ناحیه دهان خونریزی داشتم و به بیمارستان آمدم 
و در آی ســی بستری شدم. مشکل زمینه ای دارم 
و بیشــتر به حرص و جوش برمی گردد.شیری که 
از هفته گذشــته روز چهارشــنبه در بیمارستان 
یاس بســتری شــده اســت، به گفته خودش در 
حــال حاضر وضعیت مســاعدی دارد و امروز ۱۸ 
مهر ماه به بخش عمومی منتقل می شــود.محمد 
شیری از جمله بازیگران پیشکسوت تئاتر، سینما 
و تلویزیون کشــورمان اســت که از سال ۱۳۴۹ 
فعالیت خود را آغاز کــرد.او پس از حضور در آثار 
صحنه ای با کارگردانی هنرمنــدان برگزیده تئاتر 
کشورمان، به ایفای  نقش در سریال های تلویزیونی 
و فیلم های تلویزیونی نیز پرداخت و طی چند سال 
گذشته با مجموعه تلویزیونی »شب های برره« به 
شهرت دست پیدا کرد.   او چندی پیش در برنامه 
»جوکر« احســان علیخانی حاضر شــده بود و در 

سریال »سلمان فارسی« هم بازی دارد.

غصه های بی پایان بهروز بقایی برای 
آتیلا پسیانی

همدلی| بهروز بقایی که از درگذشت آتیلا پسیانی 
بســیار غمگین اســت، در چند جمله کوتاه از او 
می گوید، از گذشــته یاد می کنــد و چندین بار با 

افسوس ادامه می دهد که حیف شد!
این بازیگر که چند سالی است از تهران بریده و در 
شمال زندگی می کند، درباره آتیلا پسیانی می گوید: 
آتیلا لوطی بود و مهربان و دوست داشتنی. او سالم 
بود و خانواده دوست. حیف شد که از پیش ما رفت!

بقایی از همکاری های خود با پســیانی به ایســنا 
می گویــد: ما خیلی با هم کار کردیــم. آتیلا را از 
بچگی می شناختم، من دانشجوی دانشکده بودم و 
او نه، ده ساله بود. ما با خانم جمیله شیخی، مادر 
آتیلا در تئاتری بازی می کردیم و آتیلا در پشــت 
صحنه اش بود. اولین باری که او را دیدم، شاید من 
۱۸ ساله بودم و او ۱۰ ساله. حیف شد واقعا حیف 

شد که انقدر زود رفت.
این بازیگر که می گوید در چندین نمایش با آتیلا 
پســیانی همکاری داشته اســت، اضافه می کند: 
جایش واقعا خالی می شــود. ما با هم خیلی تئاتر 
کار کردیــم و خیلــی خاطره داریــم. او خیلی از 
جوان هــا حمایت می کرد چون روحیه خودش هم 

همیشه جوان بود.

جزییات مراسم تشییع پیکر آتیلا پسیانی 
اعلام شد

همدلی| پیکر آتیلا پسیانی، هنرمند سینما و تئاتر 
کشــورمان که پس از یک دوره مبارزه با بیماری 
چشم از جهان فروبست، صبح پنجشنبه )۲۰ مهر 

ماه( در پهنه رودکی تشییع خواهد شد.
به نقل از روابط عمومی اداره کل هنرهای نمایشی، 
مراســم وداع بــا زنده یاد آتیلا پســیانی، بازیگر و 
کارگردان تئاتر، سینما و تلویزیون ایران، صبح روز 
پنجشــنبه )۲۰ مهر ماه( در پهنــه رودکی برگزار 
خواهد شــد و پیکر او تا آرامگاه ابدی اش در قطعه 

هنرمندان بهشت زهرا تشییع می شود.
آتیلا پســیانی، پس از یک دوره مبارزه با بیماری، 
روز جمعه ۱۴ مهر، چشــم از جهان فروبســت و 
درگذشت او، جامعه هنری کشور را سوگوار کرد و 

تاسف و تألم بسیاری برانگیخت.

»سرنوشت« از کره جنوبی جایزه گرفت
همدلی| مستند »سرنوشــت« به کارگردانی یاسر 
طالبی موفق به دریافت جایزه بهترین کارگردانی 

از جشنواره جئونجو کره جنوبی شد.
»سرنوشت«، داســتان دختر نوجوانی به نام سحر 
و پدرش، رحیم اســت. داستانی از تردید، عشق و 

جاودانگی!
این مســتند محصول ایران، فرانسه، آلمان و نروژ 
اســت. جشــنواره بین المللی فیلم کوتاه جئونجو 
رویدادی ســالانه اســت که توســط یک موسسه 
تحقیقاتــی محتــوای فرهنگی در کــره جنوبی 

میزبانی می شود.
این جشــنواره با معرفی فیلم های کوتاه استثنایی 
تولید شده در کره و سراسر جهان به تنوع فیلم و 

فرهنگ کمک می کند.
ششمین جشنواره بین المللی فیلم کوتاه جئونجو 
از ۲۱ تا ۲۵ ســپتامبر ۲۰۲۳ )۳۰ شــهریور تا ۳ 

مهر( در شهر جئونجو برگزار شد.
»سرنوشــت« پیش از این جایــزه اژدهای نقره ای 
بهترین کارگردانی مســتند شــصت و ســومین 
دوره جشنواره کراکو لهستان، بهترین کارگردانی 
مستند جشــنواره مستند داکر مسکو، از جشنواره 
بین المللی فیلم کوتاه بنگالور و جشــنواره توکیو 

داکز ژاپن نیز جوایزی دریافت کرد.

نا خوشی چهره مطرح علم و فرهنگ 
 میرشمس الدین ادیب سلطانی

 در آی سی یو بستری شد

همدلی| میرشــمس الدین ادیب ســلطانی، چهره 
مطــرح علــم و فرهنگ در آی ســی یو بســتری 
شــد.حمیدرضا رحمانی زاده دهکردی، عضو هیات 
علمی دانشــگاه علامه طباطبایی با اعلام این خبر 
نوشــته اســت: »میرشــمس الدین ادیب سلطانی، 
پزشک، فیلسوف، زبان شــناس، نقاش، ریاضی دان، 
نویســنده و مترجم متون مهم ادبی و فلســفی در 
بیمارســتان ایرانمهر تهران بســتری شد.او که به 
زبان های انگلیسی، آلمانی، فرانسه، یونانی باستان، 
عربــی، ایتالیایی، روســی، عبــری، ارمنی، لاتین، 
پهلوی، اوستایی و زبان های پارسی میانه و باستان 
مسلط است، آثار ترجمه شــده را مستقیما از زبان 
مبدا به زبان فارسی برگردانده است.ادیب سلطانی 
تالیفات متعددی به زبان فارسی و انگلیسی دارد و 
آثار او مشهور به استفاده گسترده از واژگان فارسی 
و بهره جستن از پارسی باســتان، پارسی اوستایی 
و پارسی میانه اســت.از مهم ترین آثار ترجمه شده 
توسط میرشــمس الدین ادیب سلطانی می توان به 
»سنجش خرد ناب« امانوئل کانت، »منطق ارسطو«، 
»جستارهای فلسفی« برتراند راسل، »سوگ نمایش 
هملت شــاهپور دانمارک« اثر ویلیام شکســپیر و 
همچنین رساله منطقی- فلسفی ویتگنشتاین اشاره 
کرد.میرشمس الدین ادیب سلطانی ۲۱ اردیبهشت 
ســال ۱۳۱۰ در محله قلمستان تهران به دنیا آمد. 
زبان فرانســه را در کودکی با کتاب دست دومی به 
نام فرانسه بدون معلم آموخت و زبان انگلیسی را از 
رادیو بی بی ســی.پس از اتمام شش سال متوسطه 
در دبیرســتان البرز، در سال ۱۳۲۸ وارد دانشکده 
طب دانشــگاه تهران شد و دکترای پزشکی خود را 
از دانشــکده پزشکی دانشــگاه تهران دریافت کرد. 
برای ادامه تحصیل در زمینه روان پزشکی بالینی و 
تحقیقات بیوشیمی به وین رفت و بعد از چند ترم، 
دستیار پروفســور هافمن، از جمله سرشناس ترین 

روان پزشکان آن ایام شد.

به مناسبت روز عصای سفید برگزار می شود
اجرای روشندلان »هاتف« در 

یازدهمین شب موسیقی ارسباران
همدلی| یازدهمین شــب موســیقی ارســباران به 
مناســبت گرامیداشــت روز عصای سفید با اجرای 
گروه »هاتف« به سرپرســتی و خوانندگی هنرمند 
روشندل هاتف شــرار در فرهنگســرای ارسباران 
برگزار می شــود.به نقــل از روابط عمومــی مراکز 
فرهنگی هنری منطقه ۳، فرهنگســرای ارسباران 
بــه مناســبت گرامیداشــت روز عصای ســفید، 
یازدهمین شــب موســیقی ارســباران را با اجرای 
گروه »هاتف« به سرپرســتی و خوانندگی هنرمند 
روشندل هاتف شرار، روز پنج شنبه ۲۰ مهر ساعت 
۱۹ برگزار می کند.گروه موســیقی هاتف متشــکل 
از نوازندگان نابیناســت و اجراهای متعددی را در 
مراکــز فرهنگی هنری تهران و شــهرهای مختلف 
ایران در طی ســال های اخیر برگزار کرده اســت.

هاتف شــرار سرپرســت این گروه آواز را نزد استاد 
اکبر گلپایگانی آموخته و در سنتورنوازی از محضر 
اســتاد میلاد کیایی بهره بــرده و تاکنون از وی ۲ 
آلبوم رســمی به نام های »چه میشــد« و »انگار نه 
انگار« منتشــر شده اســت.گروه »هاتف« متشکل 
از هاتف شــرار )خواننده و نوازنده ســنتور(، پوریا 
حاتمی )نوازنده پیانو(، محسن عبدالکریمی )نوازنده 
ویولن( و علــی جاویدان پور)دف و کاخن( اســت 
که بــه اجرای قطعات حالمان بد نیســت، انگار نه 
انگار، نرو و رفت با آهنگسازی هاتف شرار بر اساس 
اشعاری از حمیدرضا رجائی، مرتضی کیوان هاشمی 
و ســمانه مصــدق، و تصنیف های رفتــم که رفتم 
)آهنگساز علی تجویدی، شعر معینی کرمانشاهی(، 
هوس میکده )آهنگســاز محمد حیدری، شعرهما 
میرافشار(، سوغاتی )آهنگساز محمد حیدری، شعر 
اردلان سرفراز( و پرُســون پرُسون )آهنگساز ناصر 
زرآبادی، شــعرکریم فکور( خواهند پرداخت.حضور 
در این برنامه برای علاقه مندان آزاد و رایگان است؛ 
فرهنگسرای ارسباران در خیابان شریعتی، بالاتر از 

پل سید خندان، خیابان جلفا واقع است.

همدلی| نشست بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه 
فرهنگی اقتصادی که در مجلس به شکل فشرده در 
حال تصویب است، در سالن حافظ خانه اندیشمندان 
علوم انسانی با حضور محمدمهدی عسگرپور، دبیر 
انجمن صنفی شرکت های نمایش ویدیویی برخط، 
مدیرعامل خانه هنرمندان و رئیس هیئت مدیره خانه 
سینما و مهدی کوهیان تهیه کننده، حقوق دان و به 
دبیری وحید آگاه برگزار شــد.در این جلسه درباره 
بخشــی از این لایحه صحبت شد که به دورنمای 
پنج ساله فرهنگ، هنر و رســانه کشور می پردازد.

وحید آگاه در ابتدای نشســت بــا این توضیح که 
پیش ازاین در دولت  قبلی تلاش شده بود جایگزینی 
برای برنامه های توسعه گذاشته شود، یادآور شد که 
همچنان تنظیم این برنامه ها ادامه دارد.او با اشــاره 
به اینکه تمرکز روی مواد ۷۵ تا ۷۸ برنامه توســعه 
هفتم است، گفت: »در مورد برنامه های توسعه باید 
به این نکته توجه داشــت که باوجودآنکه افق را به 
ما نشــان می دهد اما اصلاح آن سخت تر از قوانین 
عادی است. برنامه کنونی هم در زمینه ساختاری 
اصلاحاتی انجام داده، هم در زمینه جرم و مجازات و 
تخلف و هم در مورد حریم خصوصی ایرانیان و هم 

نگاهی که به عرصه فرهنگ و رسانه دارد.«
*برنامه ای حاصــل مجموعه ای مجهولات و 

ندانستن ها
عسگرپور سخنان خود را درباره برنامه هفتم چنین 
آغاز کرد: »صحبت درباره این برنامه هم ســخت 
است و هم راحت. راحت ازاین جهت که می توانیم 
بگوییم گویی دوســتانی که در تصویب این متن 
حضور داشتند نمی دانند کجا زندگی می کنند. به 
نظر من این برنامه حاصل مجموعه ای از مجهولات 
و ندانســتن ها است. این موضوع می توانست شکل 
دیگری هم داشــته باشــد که آن را با اشــاره به 
بندی توضیح می دهم. قانون بهبود مستمر محیط 
کسب وکار که در اســفند ۱۳۹۰ ابلاغ شده است. 
در ماده ۲ گفته می شــود که دولت مکلف اســت 
که در مورد بررسی محیط کسب وکار برای اصلاح 
و تدوین آیین نامه ها نظر کتبی اتاق ها و آن دسته 
از تشکل های ذی ربطی را که عضو اتاق ها نیستند 
اعم از کارفرمایی و کارگری را درخواست و بررسی 
کنند. این اتفاق از سال ۱۳۹۰ که ابلاغ شده تا الآن 
که من در جریان هســتم عمل نشده است. گویی 
ما دستگاهی داریم که قانون می گذارد و دولت هم 
عمل نمی کند و اگر نهــاد صنفی راجع به همین 
موضوع اظهارنظر کند، انگار اظهارنظر سیاسی کرده 
اســت. اگر همین یک ماده در طول این ۱۲ سال 
اجرا شده بود، الآن ما برنامه توسعه دیگری مواجه 
می شدیم.«او ادامه داد: »آن قدر متن برنامه توسعه 
هفتم دارای نکات عجیب و دور از انتظار بود که قطعاً 
می خواستم بدانم نویسندگان این برنامه به وضعیت 
مملکت چطور فکر کردند؟ یک ساختار کاملاً سنتی 
در این متن وجود دارد و آن اینکه بنا را بر این گذاشته 
که نهادهای عامل نهادهای حاکمیتی همچون ارشاد 
و صداوسیما و سازمان تبلیغات و مواردی ازاین دست 
هستند. همان چیزهایی که همیشه به شکل سنتی 
بودند. حالا در این برنامه این ها همه ســاختار را بر 
عهده گرفته اند و همه تکالیف باید بر عهده این ها 
گذاشته شود. روح کلی متن دقیقاً این است. و نکته 
این است که اگر در برنامه های قبل گفته می شد باید 
۱۰ فیلم در حوزه دفاع مقدس بسازید امسال باید 

بگوییم ۲۰ فیلم بسازیم.«
*واگذاری مسئولیت ها به نهادهای سنتی با 

ساختار غلط
مدیرعامل خانه هنرمندان گفت: »نکته ای که جای 
آن در این برنامه خالی اســت مواردی چون فراهم 
کــردن زمینه رشــد نهادهای صنفی یــا مواردی 
ازاین دست است. نکاتی که بتواند ریشه ای باشد و به 
کمک فرهنگ و هنر بیاید. بنابراین باید بگویم یک 
مجموعه تکالیف در این برنامه وجود دارد که همه 
به نهادهای سنتی که دارای ساختار غلط هستند 
واگذار می شود. مثال باید بزنم نهادهایی مثل سازمان 
صداوســیما یا ســازمان تبلیغات و غیره که دارای 
ساختار غلط هستند و باید اصلاح شوند مسئولیت را 
بر عهده می گیرند. درعین حال مسئولیت های جدید 
هم بر عهده همین نهادها گذاشته می شود. این روح 

کلی برنامه هفتم در حوزه فرهنگ و هنر است.«
او در ادامه به بعضی از موارد موجود در برنامه هفتم 
اشــاره کرد و گفت: »بحث مرجعیت رسانه ای یک 
بحث جدید است که استراتژیست ها فکر می کنند و 
می گویند مرجعیت رسانه ای ما بر عهده کدام گروه 
اســت. در حوزه فضای مجازی چیزی حدود ۹۰ و 
چند درصد بر عهده پلتفرم های خارجی است و ما در 
مورد هفت هشت درصد داخلی صحبت می کنیم. ما 
تشنه این هستیم که ببینیم این مرجعیت رسانه ای 
در برنامه هفتم چطور تعریف شده است؟ دوستان 
این را خیلی ساده کرده اند، صداوسیمای جمهوری 

اسلامی.
حالا پیش ازاین بودجه کمی از نظر نویسندگان برنامه 
داشته و حالا باید پول بیشتری به آن داده شود. مثلًا 
نوشته شده ۲۰ فیلم ارزشی باید ساخته شود. باید 
در اینجا توجه شود که متن موردنظر ما قانون است 
و در قانون از کلمه »ارزشــی« استفاده شده است. 
زمان نوشتن قانون باید از مفاهیم و کلماتی استفاده 
شود که معنی آن روشــن و برای همه دارای یک 
تعبیر باشد. آنان باید سینمای ارزشی یا فاخر را ازنظر 
حقوقی معنی کنند. در این برنامه به کرات از چنین 
تعابیری استفاده شده است.«عسگرپور سخنان خود 
را چنین ادامه داد: »کسی نسبت به فضای فرهنگ 
و هنر و البته حقوق آشــنا باشد وقتی این متن را 

می خواند عصبی می شود، زیرا عجیب است که این ها 
چطور با این حجم از ندانستن برنامه را نوشته اند. من 
مایلم آن کارشناسان را پیدا کنم و از آنان بپرسم که 
چطور سه سال بعد را دیده اند؟ واقعاً تصور کرده اند 
سه چهار سال بعد فیلم سازی نگاتیو است و یک ناظر 
وجود دارد. همین جا ما می توانیم یک فیلم بسازیم و 
تدوین کنیم و برای یک جشنواره آپلود کنیم. اصلًا 
این بعُد از تکنولوژی، گویی برای نویســندگان این 

متن روشن نیست.«
مدیرعامل خانه هنرمندان گفــت: »یکی دیگر از 
اشکالات عمده این برنامه این است که اصلاً دوستان 
فرامــوش کرده اند حوزه فرهنگ و هنر چیزی غیر 
از فیلم را شــامل می شود. در برنامه هفتم توسعه، 

تجسمی و موسیقی و غیره اصلاً وجود ندارد.«
*حوزه پویانمایی و تمرکز برنامه روی افزایش 

فعالان
دبیر انجمن صنفی شــرکت های نمایش ویدیویی 
برخط گفــت: »در همین برنامه نرخ رشــد فعال 
برای موسسه فرهنگی هنری چندمنظوره در نظر 
گرفته اند. سؤال این است آیا آنان می دانند تاکنون 
به چند صد موسسه چندمنظوره مجوز داده شده 
است؟ در ۱۰ سال گذشته در کشور ایران چهارصد 
و خرده ای مجوز وی اودی داده شــده است. نتیجه 
این همه مجوز تقویت نظارت امنیتی روی این ها بوده 
و لاغیر.«او ادامه داد: »یکی دیگر از نکات توجه ویژه 
روی حوزه پویانمایی است به این ترتیب که همواره 
روی افزایش آن تأکید شده، گویی مشکل ما نیروی 
انسانی در حوزه پویانمایی است. این در حالی است 
که صنف پویانمایی عضو خانه سینما صدها عضو و 
صنف دیگر آنان بالای هزار نفر عضو دارد. این را باید 
بگویم که تعدادی از دوستان ما در این حوزه با والت 
دیزنی هم کار می کننــد و خیلی ها از این موضوع 
خبر ندارند. بعد کســانی که برنامه را می نویسند 
گویی روی آنتن صداوسیما نگاه می کنند و می بینند 
چیزی نیست پس می گویند باید نیروهای انسانی 
پویانمایی را اضافه کنند. نمی دانند مشکل از جای 
دیگری است.«عسگرپور بخشی از برنامه را چنین 
خواند: »به منظور بازسازی انقلابی ساختار فرهنگی 
کشور« و ادامه داد: »پرسش من این است که این 
بازسازی انقلابی چه معنایی دارد؟ یعنی سرعت باید 
بالاتر برود؟ گروهی باید حذف شــوند؟ با خلوص 
نیت باید کار کنند تا اســمش انقلابی شــود. یک 
مدت که مدیریــت ژاپنی معنای مدیریت انقلابی 
داشــت.«این کارگردان سینما با اشاره به بخشی از 
متن برنامه توسعه که به ترویج و نشر سیره عملی 
امام خمینی)ره( اشاره دارد گفت: »چندین سال از 
انقلاب ما گذشته و همچنان چنین بندی در برنامه 
توسعه وجود دارد. معنی آن چیست؟ تاکنون چنین 
رویکردی وجود نداشته و حالا باید این روش پیش 

گرفته شود؟«
عســگرپور درباره سازمان صداوســیما گفت: »بر 
اســاس شنیده ها از کسانی که داخل خود سازمان 
هستند میانگین تماشــاگران برنامه های نمایشی 
حدود ۱۰ درصد شــده است و این در حالی است 
که همین چند ســال قبل حــدود ۶۰ درصد بود. 
البته این افت فقط به صداوســیما ربط ندارد، این 
امری جهانی اســت که با آمدن پلتفرم های جدید 
مخاطبان تلویزیون تغییر کرده اند. اما این حجم از 
تغییر در مورد صداوسیما دیده می شود نه میانگین 
کلی تلویزیونی های جهانی. بر اساس برنامه توسعه 
هفتم نهادهای اجرایی نسبت به عقد قرارداد برای 
پویش های رسانه ای با صداوسیما موظف شده اند، 
احتمالاً با این تصور که مخاطب تلویزیون بالا برود و 
یا پیش فرض دیگر این است که هیچ رسانه فراگیر 
دیگری وجود ندارد و باید هر چیزی هست اینجا قرار 
دهیم.«او اشاره کرد که برخی از این بندها در لایحه 
دولت نبوده و در کمیسیون تلفیق مجلس به برنامه 

اضافه شده است.
*سرنوشتی که پیش روی وی اودی ها خواهد 

بود
عســگرپور از بندی یاد کرد که در آن نوشته شده: 
»صداوسیمای جمهوری اسلامی ایران مکلف است 
که پنجره مربوط به بارگذاری صوت و تصویر فراگیر 
در حــوزه خود را حداکثر ظرف شــش ماه بعد از 
اجرایی شدن این قانون ایجاد کند. تمام رسانه های 
ناشــرمحور دارای مجوز از ســازمان صداوسیمای 
جمهوری اسلامی مکلف اند در حیطه تنظیم گری 
صداوســیما را از طریق این پنجــره واحد بر روی 

سکوی خود بارگذاری کنند.«
او ادامــه داد: »این به آن معناســت کــه هر نوع 
رســانه دیگری که در حوزه صوت و تصویر فراگیر 
کار می کنند باید پنجره واحد آنان در صداوســیما 
تعریف شود. یعنی صداوسیما شبکه های مختلف 

دارد، ازجمله این ها. همان قدر که خود صداوسیما 
موفــق بوده این ها هــم می توانند موفق باشــند. 
موفقیــت صداوســیما را هم به ســادگی از میزان 
مخاطب می توان دریافت. همه چیز را هم نمی توان 
گردن دشمن انداخت و در مقابل کاهش مخاطب 
صداوسیما اینستاگرام و غیره را فیلتر کرد. همه چیز 
بسته می شود و حتی دروازه بان را هم از دروازه دور 
می کنند تا صداوسیما توپ را گل کند، اما در عوض 
توپ را در میان تماشــاچی ها پرتــاب می کند.«او 
ســخنان خــود را در این بخــش از برنامه چنین 
پایان داد: »در برنامه اصلاً دیده نشــده که همین 
وی اودی هــا که موردبحث بوده اند دو ســال آینده 
چه وضعیتی خواهند داشت. ما امروز در مورد این 
صحبت می کنیم که باید صداوسیما تقویت شود، 
ارشاد امکان ممیزی بیشــتر داشته باشد تا بتواند 
اهداف مجموعه استراتژیست های مملکت را پیگیری 
کند و روی آن ساختارهای معیوب و ناکارآمد قبلی 
باری که گفته شد، ریخته شده است. تمام امیدواری 
من این بود که در برنامه هفتم به تغییر ســاختار 
فکر شود. رسانه های نوین آمده اند، تا کجا می توان 
با بگیروببند پیش رفت. متأسفانه هیچ چیز در این 

موردها در برنامه دیده نمی شود.«
*وی اودی هــا زیرمجموعــه صداوســیما 

می شوند؟
آگاه در ادامه نشست به چند نکته برجسته موجود در 
برنامه توسعه اشاره کرد و گفت: »چند تیتر کلی در 
متن وجود دارد، یکی اینکه عجیب به فکر بازسازی 
ساختار انقلابی افتاده ایم به گونه ای که چنین به نظر 
می رسد در سال های قبل یکی ساختار غیرانقلابی 
وجود داشــته و باید درســت شــود. آنچه ما در 
دانشکده حقوق از انقلاب می فهمیم کاهش در حد 
حذف بروکراسی است، تأمین حقوق و آزادی های 
فرهنگی اجتماعی، سیاسی مردم و حکومت قانون 
و مشارکت پذیری با نگاه به اصل ۴۴ قانون اساسی. 
اما چیزی که در این برنامه به چشم می خورد تقریباً 
تضعیف بخش خصوصی اســت. به عنوان نمونه در 
مــورد بحث وی اودی ها و نکته ای که در این برنامه 
آمده عملاً ما شاهد خواهیم بود که همه آن چهارصد 
و خرده ای وی اودی تبدیل به پرسنل و زیرمجموعه 
صداوسیما شوند و وقتی این در برنامه بیاید دیگر 

کسی نمی تواند با آن مقابله کند.«
او ادامه داد: »از ســوی دیگر در موردبحث تخلفات 
هنرمندان توقع می رود صنف رسیدگی را انجام دهد. 
اما در بند »پ« ماده ۷۵ آمده که وزارت فرهنگ باید 
آیین نامه ای اجرایی بنویسد و اهالی فرهنگ و هنر و 
رسانه، تبیه، لغو مجوز و تعلیق شوند. این ها چیزی 
است که دادگاه می خواهد، اصل قانونی بودن جرم 
و مجازات دارد. این را می توان نتیجه وقایع ســال 
گذشته دانســت که پیش ازاین قانونی نبوده که بر 
اساس آن بتوانند مقابله ای این چنینی صورت بگیرد 
و حالا چنین چیزی گذاشته شده تا بر اساس قانون 
پیش بــرود. فارغ از بحث جــرم و مجازات، وقتی 
می گوییم وزارت ارشاد بتواند مجازات را انجام دهد 

یعنی اینکه هنرمندان کارمند آنان هستند.«
*هر زمان تصمیم گرفتند می توانند هنرمندان 

را ممنوع  الفعالیت کنند
مهدی کوهیان حقوق دان و تهیه کننده سینما با 
اشاره به بحثی که از سوی آگاه مطرح شد، تأکید 
کرد از سال گذشته تاکنون تنها در مورد یکی دو 
مورد از هنرمنــدان بحث ممنوع الفعالیتی مطرح 
بوده اســت که البته هنوز هم قطعی نشده است 
و ادامه داد: »ممنوع الفعالیت شــدن اهالی رسانه 
و هنرمندان با همین دادگاه های کشــورمان و با 
همین شــکلی که کار می کنند درنهایت به دلیل 
اصل قانونی بودن جرم و مجازت و اســتقلال نهاد 
قضایی محقق نمی شود. بنابراین راهکار را در این 

دیده اند که کار را خودشــان بــر عهده بگیرند و 
خودشان هر وقت خواستند بگویند ممنوع الفعالیت 
و درگیر کارهای قضایی نشوند. این یکی از موارد 
مبتذل قانون گذاری اســت که امیدوارم شــورای 

نگهبان تائید نکند.«
او ادامه داد: »نکته دیگری که نباید نســبت به آن 
بی توجه بود، واپس گرایی در برنامه های توسعه است. 
در مقایسه تنها دو بند از برنامه ششم و هفتم متوجه 
می شویم که در قبلی توسعه در کاهش مقررات و 
تســهیل تولید دیده شده و در برنامه هفتم راهکار 

افزایش نظارت است.«
*تغییری عجیب در بیمه هنرمندان

این حقــوق دان همچنین در مــورد بیمه تأمین 
اجتماعی هنرمندان گفت: »در بند »ش« به بحث 
بیمه تأمین اجتماعی که تکلیف دولت بوده اشاره 
شده اســت. این بخش از سوی کمیسیون تلفیق 
به برنامه اشــاره شده که وزارت ارشاد و صداوسیما 
مکلف اند )تابه حال هیچ وقت صداوسیما مکلف نبوده 
اســت( به منظور حمایت از اصحاب فرهنگ و هنر 
رسانه نسبت به پوشش تأمین اجتماعی و خدمات 
درمانی نســبت به بند »ش« ماده ۲۹ انجام شود. 
بند »ش« ایــن را می گوید که حمایت های تأمین 
اجتماعی برای کسانی که کارفرمای خاص ندارند 
منوط به آزمون وســع توسط وزارت تعاون و صرفاً 
برای چهــار دهک درآمدی اســت. یعنی این طور 
نیســت که همه هنرمندان بتوانند از بیمه تأمین 

اجتماعی و صندوق اعتباری هنر بهره مند باشند.«
*گزارش عملکردهایی به یک جریان مشخص

آگاه در ادامه این نشســت از عسگرپور پرسید که 
آیا نیاز به تغییر ســاختارها وجود دارد و بر اساس 
تجربیات سال های گذشــته آیا نتیجه این تغییر 
ســاختارهایی که در برنامه دیده می شــود، همان 
چیزی است که در جامعه جریان دارد و عسگرپور 
پاســخ داد:  »در مقاطع اخیر مجبوریم از چیزهایی 
دفاع کنیم که زمانی به آن حمله می کردیم. زمانی 
می گفتیم در این کشور یک وزارت ارشاد داریم هم 
ســازمان تبلیغات و … اما به مرور متوجه شدیم 
که گویی اســتراتژی وجود دارد که در میان انبوه 
نهادهای مشابه گم شــویم. همین زمانی برای ما 
مسئله شــده بودیم، اما با خواندن این برنامه باید 
بگویم ما ساختار خوبی داشتیم که اکنون در حال 
به هم خوردن است. اما از واقعیت نباید غافل شد؛ 
ما همچنان باید منتقد شیوه هایی باشیم که اشتباه 
بوده است. ما با وضعیتی مواجه هستیم که انگار همه 
به یک جریان مشخص گزارش عملکرد می دهند و 
هرچه غلظت آن بیشتر باشد، بیشتر برده اند.«آگاه 
در ادامه سخنان عســگرپور اشاره کرد که همواره 
در ایران شــورای نگهبان وجود داشته و همچنان 
اســتعلام ها و گزینش ها صــورت می گیرد، بر این 
اساس اشاره ویژه روی کلمه »انقلابی« در این برنامه 
عملاً عملکردهای گذشته را گویی زیر سؤال می برد.

*نقض حریم خصوصی
آگاه از بنــد ب ماده ۷۵ یاد کرد که بر اســاس آن 
سامانه رصد و پایش شاخص های فرهنگی و هنری، 
سبک زندگی مردم، وضعیت رسانه ای و ارتباطات 
شکل بگیرد و همه در قالب اطلاعاتی مفصل مطرح 
شود تا مردم رصد شــوند. او این پرسش را مطرح 
کرد که این چه نســبتی با نقض حریم خصوصی 
دارد. کوهیان پاسخ داد: »این با وجود شرکت های 
خارجی در مورد حریم خصوصی و سبک زندگی ما 
اتفاق می افتد. خود ماهیت فضای مجازی و حضور 
در آن ایــن نتیجه را همراه خود دارد. دولت هم به 
این نتیجه رســیده که می تواند این اطلاعات را در 
اختیار خود بگیرد و بر اساس آن سبک زندگی برای 
مردم طراحی کند. این با حریم شــخصی و اصل 
بنیادین حقوق بشری در تعارض است اما این نکته 
پراهمیت وجود دارد که این همان اصلی که در طرح 
صیانت به نتیجه نرسید. یعنی هر چیزی که هرجا 
رفته و به نتیجه نرسیده در برنامه توسعه آمده است؛ 
زیرا در اینجا سرفصل های مختلفی وجود دارد که 
خلاصه طرح صیانت در قالب یک بند در این برنامه 
چندان به چشــم نمی آید. در حوزه صداوسیما هم 
همین طور؛ این ها سال ها تلاش کردند مجوز قانونی 
بگیرند برای بردن وی اودی ها زیر نظر صداوسیما. 
این با مقاومت های صنفی و مدنی نشد، حتی شورای 
نگهبان آن را رد کرد و درنهایت سراغ شورای عالی 
انقلاب فرهنگی رفتند و درنهایت در برنامه هفتم 
هرچه می خواســتند را گنجانده اند.«این برنامه از 
ســوی انجمن حقوق شناســی گروه حقوق خانه 
اندیشمندان علوم انسانی و موسسه فرهنگی هنری 

حقوق و هنر برگزار شد.

در نشست بررسی لایحه برنامه هفتم توسعه در خانه اندیشمندان علوم انسانی مطرح شد 

قانونی برای تنبیه هنرمندان
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